
 

 

Referat af individuelt kredsrådsmøde i Billund kommune den 22. maj 2019. 

 

 

Tilstede:  

Borgmester Ib Kristensen, kommunaldirektør Ole Bladt-Hansen, direktør for Børn og Unge Thomas 

Reintoft, direktør for Teknik og Stabe Lauge Clemmensen, direktør for Voksne Jan Møller Iversen, 

politidirektør Jørgen Abrahamsen, stabschef Martha Therkelsen og chefpolitiinspektør Klaus Munk 

Nielsen.  

 

Ad punkt 1. Velkomst 

Borgmesteren bød velkommen til mødet. 

 

Ad punkt 2. Den aktuelle situation i Sydøstjyllands Politi og i Dansk Politi. 

Jørgen Abrahamsen orienterede om situationen i Sydøstjyllands Politi lige nu og oplyste bl.a., at den 

nuværende flerårsaftale udløber ved udgangen af året og Justitsministeriet og Finansministeriet er i gang 

med forberedelserne til forhandlinger om en ny aftale. I den sammenhæng gennemføres her i foråret en 

konsulentundersøgelse af politiet med fokus bl.a. på håndtering af sager vedr. økonomisk og IT-relateret 

kriminalitet, på beredskabet og på en række administrative funktioner. Det er i sagens natur uvist, hvilket 

fokus en ny flerårsaftale for politiet mere præcist vil have. 

 

Jørgen Abrahamsen oplyste, at der er et generelt fald i den anmeldte kriminalitet i år, dog stiger den 

personfarlige kriminalitet og Sydøstjyllands Politi er den kreds – med undtagelse af Københavns Politi – 

der i 2018 havde det største antal anmeldelser om vold og voldtægt. 

Han omtalte en analyse af volden, der er gennemført for nylig, hvor det bl.a. viser sig, at ca. 50 % af 

tilfældene er ”relationsvold” (tilfælde, hvor gerningsmand og forurettet har f.eks. en familie – eller 

arbejdsmæssig relation), ca. 20 % foregår i nattelivet og de resterende 30 % er ”øvrige” tilfælde.  

 

Jørgen Abrahamsen orienterede om den store sagsbeholdning, der er i politikredsen. Sagsophobningen er 

særlig stor i Anklagemyndigheden og det skyldes bl.a., at der har været en periode med knappe ressourcer, 

hvor det har været svært at rekruttere medarbejdere samtidig med, at sagsproduktionen i politistyrken har 

været stor. I takt med, at Anklagemyndigheden får ekspederet de mange sager, vil problemet flytte til 

domstolene og derefter til kriminalforsorgen. Den samlede straffesagskæde er også et fokus i 

konsulentanalysen, der foregår lige nu. Det er nødvendigt at prioritere sagerne og personfarlig kriminalitet 

skal have (og har) højeste prioritet. 

 

I relation til indbrudskriminalitet er der lige nu et meget lavt antal anmeldelser, og det er lykkedes at anholde 

og varetægtsfængsle meget aktive indbrudstyve både i Sydøstjylland og på Fyn. 



 

 

 

Ad punkt 3: Nyt fra kommunen ved borgmesteren. 

Borgmesteren udtrykte tilfredshed med politiets tilstedeværelse på rådhuset. Det er blevet godt modtaget af 

borgerne. Generelt er der et godt samarbejde mellem politiet og kommunen, hvor udfordringer i 

dagligdagen løses konkret. 

 

Især samarbejdet på det kriminalpræventive område, herunder SSP-samarbejdet blev fremhævet og 

kommunens medarbejdere tilkendegav, at det kan mærkes, at politiet nu har mulighed for en større 

tilstedeværelse og indsats på området. Der er en bekymrende udvikling omkring unges forbrug af narkotika 

og det er tilsyneladende meget nemt at skaffe. 

 

Det stigende antal tilfælde af vold og trusler om vold mod kommunens ansatte drøftedes. Klaus Munk 

Nielsen oplyste, at politiet optager alle anmeldelser på dette område og opfordrede til en tæt dialog mellem 

kommunen og politiet. 

 

Borgmesteren efterlyste dialog på områdechefniveau omkring vejsager for at skabe større klarhed om 

henholdsvis kommunens og politiets roller, opgaver og kompetence. Politiet tager initiativ til et møde.    

 

Ad punkt 4: KRISØV 19  

Klaus Munk Nielsen orienterede om den kommende øvelse og hvilke forventninger, der er til kommunen i 

relation til øvelsen, herunder i relation til sikkerhedsgodkendelser og planer. Kommunaldirektøren oplyste, 

at kommunen er i gang med forberedelserne. 

 

Ad punkt 5. Orientering om status på  

a) Al Capone indsatsen (Bandepakke III, initiativ 30) 

b) Co Creation 

c) Arbejdet med de psykisk syge 

d) UKN 

 

Klaus Munk Nielsen orienterede om initiativet i Bandepakke III og om det arbejde, der er gennemført 

sammen med kommunerne i politikredsen. Der har været afholdt møder sammen med SKAT i alle 

kommuner og der er gennemgået de konkret udpegede personer. Resultaterne har været meget begrænset. 

 

Klaus Munk Nielsen orienterede om Co Creation samarbejdet, der blev iværksat på baggrund af et par 

konkrete sager. Samarbejdet  har været svært at få i gang og der har kun været ganske få henvendelser fra 

hjemmeplejens personale til politiet. Der har netop været en drøftelse af forløbet indtil nu – og det er 



 

 

besluttet at lade projektet fortsætte. Emnet sættes på dagsordenen til det fælles Kredsrådsmøde i efteråret 

med henblik på drøftelse af, om projektet skal fortsætte og i givet fald i hvilken form. 

 

Klaus Munk Nielsen gav en status på arbejdet med psykisk syge i politikredsen, herunder at politiet fortsat 

anvender mange ressourcer på opgaverne – i gennemsnit 2 patruljer i døgnet.  

Emnet indgår også i drøftelserne om forberedelse af en ny flerårsaftale for politiet. 

 

Borgmesteren omtalte et samarbejde, der er indgået med Regionen omkring psykisk syge og opfordrede til 

politiets deltagelse.  

Kommunen overvejer for tiden sammen med andre kommuner at ansætte gadepsykiatriske medarbejdere. 

 

Klaus Munk Nielsen orienterede om arbejdet med UKN (Unge Kriminalitetsnævnet), herunder at 

samarbejdet med kommunerne fungerer fint. Han understregede, at det er vigtigt med fokus på fristerne – 

det er især på dette punkt, at alle parter er presset. 

 

Ad 6) Almindelig kriminalitetsstatistik.  

Det udleverede materiale blev kort gennemgået. Analyserapporten om ungdomskriminalitet blev udleveret 

– analysen giver et kortfattet lokalt overblik over sigtelser af unge i alderen 0-17 år (antal mistænkte ved 

U15) fordelt på kriminalitetstyper og køn og viser udviklingen over de tre seneste år. 

 

Ad 7)  Eventuelt 

Politidirektøren omtalte politiets forberedelser til de kommende valg. Borgmesteren oplyste, at der er holdt 

møde med valgformændene og kommunens forberedelser er således også i gang.   

 

Med venlig hilsen 

 

Martha Therkelsen 

Stabschef
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